
O	RADOSTNÉM	ZPÍVÁNÍ	
(Krnov,	6.11.2022)	

	
I.čtení:	Žalm	98	
II.čtení:	Skutky	apoštolů	2,41-47	

	
Před pár lety jsem byl pozván povědět pár slov o významu Vánočních svátků do 

protialkoholní léčebny v Bílé Vodě. Chtěl jsem s účastníky debaty navázat lepší 
kontakt a vzal jsem s sebou kytaru, že si zazpíváme všeobecně známé koledy. Vyzval 
jsem je ke zpěvu a spustil první, ale všichni mlčeli. Když jsem je pak přemlouval, aby 
se přidali na druhou, vysvětlil mi to nejodvážnější z nich: „Víte, nám tu není do 
zpěvu.“ 
Možná se mu podařilo vyjádřit něco z pocitů nejednoho obyvatele naší planety. 
Člověk, který se na věci a události kolem sebe dívá otevřenýma očima, nemá opravdu 
mnoho důvodů ke zpěvu. A když tak to bývají spíše žalozpěvy, než chvály. 
Dennodenně se setkáváme s různými skuhraly, kteří jen naříkají na poměry, na vládu, 

na sousedy, na mládež, na bezbožnost mezi lidmi, a kdo ví, co všechno dokážou vidět 
za neutěšenou světovou situací. A nejenže skuhrání a naříkání slýcháme, ale taky ho 
sami někdy vypouštíme do světa – jen si trošku sáhněme do svědomí. 
A ne, že by skeptický pohled na svět nebyl realistický. Vždyť je země zaplněna 

problémy všeho druhu; utrpení prostupuje přes všechny hranice; války, katastrofy, 
epidemie se rozlézají do všech stran. Trpícího člověka najdete ve kterékoli společnosti 
na kterékoli zeměpisné délce či šířce; a nejen, že lidé trpí, ale sami utrpení působí. A 
nejen sami sobě, nýbrž dokonce i přírodě a zemi samotné. 
Ve světě opravdu není moc důvodů k radostnému zpěvu. 
Přesto, nebo možná právě proto nás Písmo vyzývá ke zpívání a jedna neděle 

církevního roku je přímo věnována zpívání. Zpívání ve světě znít má a zpívání chval 
patří k Božímu lidu odnepaměti. Zpívali apoštolové, zpívali církevní otcové, zpívali 
středověcí scholastici, zpívali osvícenští liberálové; zpívají katolíci, baptisté, 
charismatici, pravoslavní i adventisté; a ani evangelíci nesedávají ve shromážděních 
mlčky. Jenomže – proč zpívat, když všechno kolem nás radost a zpěv spíše ubíjí? 
Žalm na naši otázku odpovídá. Zpívat může i v tomto světě každý, protože do světa 

přichází naděje. Zoufalé mlčení je plodem beznaděje, následkem mizerných vyhlídek 
do budoucnosti; nezpívání je zaviněno temnými obzory a zamračenou oblohou. Jenže 
Písmo nám ukazuje, jak se mraky trhají a obzory vyjasňují. Do světa beznaděje 
vstupuje Bůh – Dárce a Zdroj všeho dobrého; Ten, který přemáhá každý smutek, a 
nejen smutek, ale ještě spíš jeho příčinu. Hospodin vstupuje na scénu s mocnou pravicí 
a vítěznou paží. Hospodin koná překvapivé a podivuhodné věci – slibuje totiž 
zoufalému a rezignovanému světu naději na změnu. 
Člověku už nemusí být černo ze všech krvavých zpráv a nenapravitelných zločinů. 
Člověk už se nemusí pohoršovat nad lidskou špatností, a dokonce si ani zoufat nad 
vlastní hříšností. Hospodin vyhlašuje spásu a spravedlnost pro všechny, včetně 
pronárodů – tedy podle dnešní terminologie – nevěřících. 



Spása a spravedlnost – to jsou přesně dvě věci, které svět postrádá. Spása, záchrana – 
po té touží každý, kdo je něčím ohrožen; při katastrofách i atentátech, ale i jen tam, 
kde člověk slyší o podobných hrůzách a poznává svou nepatrnost a pomíjivost a bojí 
se jich… Spravedlnost – ta přece nejvíce chybí v každém utrpení, v každém zármutku, 
v každé tragédii. Hospodin přináší – s svou všemohoucí paží prosazuje – obojí v hojné 
míře. 
Hospodin nezapomněl na člověka, neopustil své stvoření, nepřeslechnul žalostné 

lkání a volání o pomoc. Hospodin přichází, všichni jej poznávají a mají důvod ke 
zpěvu. Hospodin napravuje, co člověk pokazil, a narovnává, co lidský hřích pokřivil. 
Z toho se radují nejen národy a zástupy lidské, ale i stvoření. To je zvláštní a důležitý 

postřeh: Příroda je podobně zoufalá, jako my; i stvoření trpí – vždyť kolik jen škod mu 
lidstvo natropilo! Příroda lká a sténá a toužebně vyhlíží Boží nápravu; takže není divu, 
když Hospodina vítá divokou radostí: Moře burácí, řeky tleskají rukama (to je 
pozoruhodná metafora a personifikace – co bylo asi základem k obrázku řeky 
tleskající rukama?), hory – ty nepohnutelné – poskakují a plesají. Bůh přináší spásu a 
spravedlnost celému stvoření – a ono to ví a poznává a raduje se z toho. 
A úplně stejný vliv mělo a má Slovo o záchraně i na člověka. Vždyť příchod 

Hospodinovy spásy se uskutečnil narozením a životem, ale i smrtí a nejvíce 
vzkříšením Pána Ježíše Krista. Ani jeho učedníkům nebylo do zpěvu, když ho viděli 
umírat; a celý svět pro ně dostal šedivou barvu. Po vzkříšení však pochopili Boží 
velikost a plán, byli překvapeni a udiveni, ale nemohli jinak než jásat a zpívat, nemohli 
jinak než oslavovat Boha, který zvítězil nad každou hrůzou, nad každým strachem. 
Začali nadšeně zpívat Bohu, který vzal na sebe lidské utrpení, který vyvrátil vládu 
hříchu a špatnosti a překonal strašidelnou smrt. Tragédie a zoufalství už nemají 
poslední slovo, v Kristu jsme vykoupeni my, i celý svět. 
A to je, sestry a bratří, důvod křesťanského zpěvu. Radost z Boží spásy, radost 

z naděje, ze spravedlnosti, která je tolik jiná než nespravedlnost, na kterou dennodenně 
narážíme kolem sebe – ve společnosti i ve vztazích mezi lidmi. Zločin nevyhraje a 
nemůže vyhrát, protože Hospodin přichází s podivuhodnými činy, protože Pán Ježíš 
Kristus vybojoval vítězství nad zlým. 
A tak se nebojme zpívat, nebojme se radovat a dávat radost najevo. Vždyť nás nic 

nemůže odloučit od obětavé a nekonečné lásky Boží, nic nás nemůže vytrhnout z Jeho 
ruky, nic nemůže zatemnit naši naději. 
 
Pane Bože, 
Chválíme Tě celým srdcem za to všechno, co jsi pro nás vykonal. 
Děkujeme Ti za vysvobození z otroctví hříchu, které nám přinesl svou smrtí Tvůj Syn 

a náš Pán Ježíš. 
Děkujeme Ti za odpuštění i za slib života věčného. 
To všechno chceme vyjádřit i svým zpíváním. 
Tak Pane náš, slyš hlasy našich chval. 
AMEN! 
	


